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Moji mi lí,
v týchto dňoch sa pred nami opäť odkryje veľkonočné Tajomstvo.
Svätý týždeň a s ním  Požehnaný, ktorý prichádza v mene Pánovom,
slávnostne vstúpi do "Jeruzalemov"  našich domovov.  
Koľkokrát sme si v  týchto dňoch povzdychl i :   Pán môj a  Boh môj!
Prekvapení, zaskočení, s  množstvom otázok, obáv aj účinných rád.
Vypnutí zo svojich „musení“ vstrebávame nové zmeny.
Rúca sa nám „náš svet“ a  zabúdame, že ten, ktorý vytvori l pre nás BOH, zostal.
Dobehla nás vlastná sebestačnosť, nenaplnené túžby, odložené plány,   aj pocity viny.
Ego strháva na seba pozornosť zbytočnou vzťahovačnosťou, plynúcou z  obmedzenia.
V  samote spoznávame viac svoju   úplnosť, kde má miesto aj zraniteľnosť a  krehkosť.
Vyrušených a  ustráchaných nás častejšie priťahuje  KRÍŽ.
„Tvoje pozvanie, PANE.“
Učíš nás nazerať do týchto dní TVOJÍM pohľadom aj skúsenosťou.
Dvere chrámov zostal i zatvorené, no Ty si nás neopusti l .
Neuvoľni l si nás z nášho povolania - byť Tvojimi nasledovateľmi.
Spájaš nás cez virtuálne kresťanské spoločenstvá  onl ine  po známych miestach sveta.
TVOJ príbeh lásky nám ukazuje cestu a  domáca izolácia hranice.
Aj tie virtuálne, ktoré sprostredkovaným spôsobom občas zatnú do živého.
Keď reset myšl ienok aj rozhodnutí očisťujú naše úmysly, motivácie, priority.
Zistenie, že si nám oveľa bl ižšie ako sme si myslel i - upokojuje.
Napriek obavám, obmedzeniam, fyzickej bolesti , aj umieraniu.
Nespokojní, frustrovaní, no stále hladní a smädní po sviatostnom stretnutí s Tebou,
túžime Ťa sprevádzať v  tomto Veľkom týždni.
Chceme si nájsť  svoje  miesto mimo izoláciu, ale TY si nás pozval práve sem.
Do „Jeruzalemov“  našich rodín, do našich domovov.
Tu rozjímame o  Tvoj ich svätých ranách, i o  Láske z Kríža.
Neopusti l si nás a  ponúkaš svoj plán na záchranu.
Ticho a  nežne sa prihováraš každému z  nás:
„Dôveruj a naďalej ma nasleduj!“
Lebo kresťanské utrpenie je už navždy spojené s utrpením  KRÍŽA,
  aby sme na vlastnej koži mohl i zažiť zázrak vzkriesenia.
Obnovení, očistení, vďačnejší, radostnejší.

Žime tento posvätný čas  v trpezl ivej odovzdanosti , v dôvere a nádeji .   Nech nás
Vzkriesený Kristus naplní svoj im pokojom a pravou radosťou.

sr. Frančeska OFS
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Veľká noc 2021

Drahé sestry, drahí bratia,

v texte krížovej cesty bol i napísané tieto slová: „Kríž je nástrojom popravy
a spásy“.
Miestom popravy Pána Ježiša bola skala bývalého lomu pripomínajúca
lebku, aramejsky Golgotha.
„Sám si niesol kríž a vyšiel na miesto, ktoré sa volá Lebka, po hebrejsky
Golgota. Tam ho ukrižoval i a s ním iných dvoch, z jednej i z druhej strany,
Ježiša v prostriedku“ (Jn 1 9, 17-1 8).

Zomieranie odsúdených na kríži trvalo pribl ižne tri dni . Náš Pán Ježiš Kristus
zomieral na kríži tri hodiny. Bolo to z dôvodu straty krvi bičovaním, tŕním
korunovaním a z celkového zoslabnutia nesením kríža.

Miesto pochovania Pána Ježiša sa nachádza neďaleko skalnej vyvýšeniny,
kde sa pochovávalo sto rokov pred Kr. a sto rokov po Kr. Tu bol vytesaný
do skaly aj hrob Jozefa Arimatejského, kde uloži l i telo nášho Pána.
Boží hrob sme si podrobne opísal i pred rokom. Dnes sa chcem zastaviť
na mieste bývalého kameňolomu, kde sv. Helena našla kríže popravených.
Na toto miesto sa dostaneme schodmi do podzemia. Cestou môžeme vidieť
aj skalu s trhl inami po zemetrasení. „A hľa chrámová opona sa roztrhla vo
dvoje od vrchu až dospodku, Zem sa triasla a skaly pukali . Otvori l i sa hroby
a mnohé telá zosnulých svätých vstal i zmŕtvych“ (Mt 27, 51 -52).

Kaplnka Svätého Kríža a svätej Heleny je v najnižšej časti bazi l iky. Je tu aj
miesto, kde svätá Helena našla kríže popravených v cisterne zanesenej
zeminou a odpadmi. Ktorý bol kríž nášho Pána? Údajne drevo pri ložené k
chorému, ktorý sa náhle uzdravi l , bolo z kríža Pána Ježiša Krista. Na
pamiatku tejto udalosti bol stanovený 3. máj ako sviatok nájdenia svätého kríža.

Kaplnka nájdenia svätého Kríža patrí františkánskej komunite. Je v nej
umiestnený veľký kríž a socha svätej Heleny.

Najpriestrannejšou kaplnkou podzemia je kaplnka svätej Heleny, ktorá patrí
Arménskej cirkvi . Hlavný oltár je zasvätený matke cisára Konštantína svätej
Helene. Bočný oltár je oltár kajúceho Dismasa, lotra, ktorý bol popravený
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spolu s Pánom Ježišom. „A jeden zo zločincov, čo visel i na kríži , sa mu
rúhal: Nie si ty Mesiáš? Zachráň seba i nás! Ale druhý ho zahriakol: ani ty
sa nebojíš Boha, hoci si odsúdený na to isté? Lenže my spravodl ivo, lebo
dostávame, čo sme si skutkami zaslúži l i . Ale on neurobi l nič zlé. Potom
povedal: Ježišu, spomeň si na mňa, keď prídeš do svojho kráľovstva. On
mu odpovedal: Veru hovorím ti : Dnes budeš so mnou v raj i“ (Lk 23, 39-43).

Drahé sestry, drahí bratia, aj my sme hriešni a zaslúžime si právom trest.
Berme si príklad od lotra ukrižovaného po pravici nášho Pána. Priznajme
si svoju vinu a úprimne oľutujme svoje hriechy. Vtedy aj nám povie Pán
Ježiš Kristus, ešte dnes budeš so mnou v raj i .

Prajem Vám a Vaším rodinám radosť zo zmŕtvychvstalého Pána a vyprosujem
pevné zdravie a hojnosť Božích milostí.

Váš brat Jozef Gazdík
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Protok.č. 3295

Rím, 1 0. január 2021
Sviatok Krstu Krista Pána

Všetkým bratom a sestrám OFS
a Františkánskej mládeži

Drahí bratia a sestry na celom svete!
Nech vám Pán udelí pokoj!

S veľkou radosťou si pripomíname 800. výročie dokumentu Memoriale Propositi
(1 221 -2021 ), ktoré oslavujeme tohto roku. V tomto texte nachádzame podrobnosti
o mnohých aspektoch bratského života; postup pri pri jímaní tých, ktorí žiadajú
o  začlenenie sa do bratstva, podrobnosti o profesi i . . .

Dokument obsahuje odporúčania pre duchovný život kajúcneho hnutia prvých
bratov a sestier nasledujúcich spôsob života svätého Františka, ktorýmôžeme
zhrnúťdo nasledujúcich bodov:

• Kajúcny život: pôst, skutkymilosrdenstva, život modlitby;
• Život v bratstve: žiťpodľa ľudských hodnôt, staraťsa o ľudí, privádzaťrodinu
k  bratstvu a byťnositeľmi pokoja a dobra pre bratov a sestry.

Môžeme potvrdiť, že Memoriale propositi bol inšpiráciou pre vznik nášho spôsobu
života a práve vďaka tomuto dokumentu oslavujeme 800 výročie zriadenia nášho



7

FRANTIŠKÁNSKA rodina
Rádu. Túto slávnosť zdieľame aj s našimi drahými bratmi a sestrami z TOR (Tretieho
regulovaného rádu).

Povzbudzujeme naše bratstvá, aby sa prehĺbi l i v poznaní našej histórie, aby sme
sa mohli ešte viac posi lniť hodnotami nášho Rádu, ktoré zostávajú živé po celé
storočia. Poznanie našej histórie je živnou pôdou pre budovanie našej súčasnosti ,
ktorá nás vyzýva, aby sme dali život slovám našej Reguly a Generálnym konštitúciám.

Tento rok vám budeme zasielať rôzne dokumenty, ktoré budú slúžiť ako formačný
materiál pre mesiace: február, máj a august. Bude to materiál o históri i , ktorého
súčasťou budú aj mesačné videá, aby sa všetky bratstvá dozvedeli viac informácií
o Memoriale Propositi a prehĺbi l i si vedomosti o našom pôvode.

Dejiny nás učia, že povolanie a poslanie môžu a majú byť neustále znovu
interpretované, aby sme neži l i len z čias rôznych historicko-kultúrno-pol i tických
období. Zároveň by sme sa mali snažiť zostať verní pôvodnému povolaniu, ale ako
ľudia našej doby.

Dejiny sa v skutočnosti odohrávajú každý deň. Takže každý deň musíme prosiť
Boha o múdrosť, aby sme čítal i znamenia čias, ktoré vždy súvisia s Božím plánom
pre nás. Naše korene sú znamením „povzbudenia“ tvoriť dej iny podľa Božieho plánu.

Odporúčame vám, aby ste oslávi l i túto udalosť vo svojich bratstvách organizovaním
podujatí, formačných stretnutí, atď. . . a tieto chvíle zdieľajte so všetkými bratmi
a  sestrami po celom svete. Za týmto účelom vás žiadame, aby ste poslal i fotografie
z týchto osláv tajomníkovi CIOFS do 30. septembra 2021 .

Dnes pokračujeme v stopách po tej istej ceste: ceste naplnenej záväzkami,
ovplyvnenej prítomnosťou, našimi úspechmi i zlyhaniami. Najdôležitejšie je byť
súčasťou: sme cestou dneška, takže by sme mali naplno žiť bratstvo, ktoré je
pokladom našej charizmy.

Prosiac o príhovor nášho Serafínskeho otca svätého Františka a našej drahej sestry
Kláry, vám posielame naše bratské pozdravy.

Tibor Kauser Si lvia Diana
Generálny minister CIOFS Radca Predsedníctva CIOFS

Koordinátor slávnosti Memoriale Propositi
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800 ROKOV OD VYDANIA MEMORIALE PROPOSITI

PRÍBEH TRETIEHO FRANTIŠKÁNSKEHO RÁDU
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AKO SA SV. FRANTIŠEK MODLIEVAL „OTČE NÁŠ“
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List terciárom od P. Norberta OFM Cap.
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OD SRDCA K SRDCU...
Rozhovor s kapucínom
Františkom Deziderom Albertym
Životný príbeh kňaza, kapucína, vikára kapucínskeho provincialátu
a dlhoročného duchovného asistenta terciárov, Dezidera Albertyho,
možno prirovnať k rastlinke, ktorá vyrastala na utajenom, chránenom
mieste, v rukách pozoruhodných záhradníkov – otcov kapucínov, ktorí
vernosťou viere a utrpením hojne posväcovali rast nových povolaní za
totalitného režimu. Až kým rastlinka - duša rozkvitla do rehoľného
i kňazského povolania, aby prinášala radosť Stvoriteľovi v službe
druhým.
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MALÉ CURICULUM VITAE

Pravidelne, aj v týždni, som začal
chodiť do kostola ako 16 - 17 ročný.
V tom čase ma oslovil kňaz, páter
Matúš u kapucínov na Župnom
námestí. Stal sa mojím spovední-
kom aj duchovným otcom. Ešte pred
ním tam pôsobil páter Metod, ktoré-
ho som spoznal ako ôsmak-
deviatak, potom ho vystriedal páter
Matúš. Všetci boli zároveň aj rehoľ-
níci kapucíni, čo sme vtedy nevedeli.
Nás, ktorí sme chodili na sväté om-
še, kňazi pozývali na stretnutia. Ne-
skôr som začal v kláštore kapucínov
v Bratislave aj miništrovať.

Nikto ma neoslovil, bolo to spontán-
ne, pretože keď preložili pátra Matú-

ša, stal sa mojím duchovným otcom
páter Šebastián Jaďuď, ktorého du-
chovné prežívanie Františkovej cha-
rizmy mi bolo veľmi blízke. Stále som
navštevoval kostol a kláštor kapucí-
nov, spočiatku som nevnímal, že je
tam aj kláštor. Pri dverách pátra
Matúša, ktorý vtedy spravoval
kostol, bola kópia obrazu svätého
Františka od Giotta, ktorý vždy zau-
jal moju pozornosť a uložil sa mi do
srdca. Keď sa potom páter Šebas-
tián stal mojím duchovným otcom,
často som mu miništroval, pomáhal
rozdávať texty na malých papieri-
koch pre členov nábožného Spolku
sv. Jozefa a býval som tiež pri rozho-
voroch s terciármi. Počas rysovania
stavebných projektov som si čítal
prvú františkánsku knihu o pátrovi
Piovi a pospevoval si pritom „...

A toto všetko ma

Dezider Alberty sa narodil 15. apríla 1954 v Bratislave, v kato-
líckej rodine. Pochádzal zo siedmych detí - päť sestier a dvaja
bratia, ktorí sa stali kňazmi, on rehoľným a o 15 rokov mladší brat
diecéznym kňazom. Jedna sestra vstúpila do Rehole sestier
Svätého Kríža, jedna zložila sľuby v treťom františkánskom ráde.
Študoval na Strednej všeobecnovzdelávacej škole - SVŠ v Brati-
slave, potom na SVŠT, Stavebnej fakulte, tiež v Bratislave. Otec
bol staviteľ a toto povolanie mu bolo blízke. Po ukončení vysokej
školy v roku 1977 narukoval na jednoročnú vojenskú službu do
Južných Čiech. Rehoľné časné sľuby zložil v kláštore kapucínov
v Pezinku, na Silvestra v roku 1977. Na kňaza bol vysvätený v tom
istom roku v Poľsku v novembri 1978. V súčasnosti pôsobí ako
ľudový misionár.
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postupne začalo priťahovať a formo-
vať. Raz mi Páter Šebastián, ktorý ma
dobre poznal, navrhol, či by som chcel
byť členom spoločenstva 3. rádu sv.
Františka. Odpovedal som, že nosím
v sebe túto túžbu, ale neviem ako by
to bolo možné, keďže rády a rehole sú
zrušené... Nakoniec som tajne vstúpil
do noviciátu, mal som asi 22 rokov.
Uskutočnilo sa to v Pezinku, pretože
keď sa vrátil páter Šebastián z väze-
nia, bol pre svoj zdravotný stav zara-
dený do Charitného domu v Pezinku,
kde v stiesnených podmienkach býva-
li kňazi z  13-tich reholí, tiež mnohí
diecézni kňazi a približne 50 sestričiek
Vincentiek. Ja som ho tam často nav-
števoval a bol som aj jedným z jeho
„osobných“ šoférov, vozil som ho au-
tom do Bratislavy, kde mal malý jedno-
izbový byt v Karlovej Vsi. Raz do týžd-
ňa v ňom dva-tri dni pobudol, slúžil sv.
omšu u kapucínov na Župnom námes-
tí a tiež tam spovedal.

Bol to opäť môj duchovný otec Šebas-
tián, ktorý sa ma pred zložením sľubov
v 3. ráde spýtal, či by som nechcel byť
kapucínom. Keďže rehole za komuniz-
mu fungovali iba tajne, málokto o nich
vedel. Spýtal som sa ako sa to môže
dať zariadiť, keď sú rehole zakázané.
Odpovedal mi, že on to zariadi. A tak
som v roku 1976 vstúpil do noviciátu
kapucínov. Obliečku som mal v bočnej
kaplnke sv. Františka v Kostole kapu-
cínov v Pezinku. Prvé sľuby po
noviciáte som tiež skladal tu, bolo to
počas vojenskej služby, na ktorú som

nastúpil po ukončení vysokej školy.
Časné sľuby som nemal v termíne po
roku, pretože som hneď narukoval na
vojenskú službu.

Sľuby som zložil na Silvestra 1977. Na
vojenskej službe som plnil funkciu ve-
liteľa tankovej čaty. Pred koncom roka
sme viezli náš tank do opravovne. Keď
sme ho odovzdali, povedal som voja-
kom, aby sa vrátili, že ja prídem do
kasární o dva dni. Sám sebe som si dal
opušťák. Oni sa vrátili a ja som sa vy-
dal na cestu do Pezinka a na Silvestra
som zložil časné sľuby. Po príchode do
kasární som dostal týždeň väzenia,
ktoré však v tej dobe nebolo žiadnou
hrôzou. Nakoniec som na výkon tres-

V Pezinku, kaplnke kde zložil sľuby
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tu nenastúpil, pretože sme stále s tan-
kami niekam jazdili. Keď som sa v roku
1978 vrátil z vojenčiny, zložil som 4.
októbra v bratislavskom byte pátra
Šebastiána večné sľuby.

Tajné štúdium Bohosloveckej fakulty
v Bratislave som začal už počas štúdia
na vysokej škole. Dva a pol roka som
študoval teologickú literatúru bežne
používanú aj v seminári, mal som aj
veľmi kvalitné diela pašované z Poľska,
najmä pokoncilovú literatúru. Okrem
toho Páter Šebastián tiež dával robiť
preklady bohovedných kníh a tak sme
mali lepšie možnosti vzdelávať sa. To-
to štúdium pokračovalo aj po mojej vy-
sviacke. Počas štúdia sme sa stretli aj
s poľským kardinálom Vyšinským,
s ktorým boli pripravované naše tajné
vysviacky. Skúšky sme robili osobne u
kapucínskych profesorov, niekedy sme
ani nevedeli, že si skúšajúci počas
nezáväzných rozhovorov preverujú na-
še teologické vedomosti. Po zložení
večných rehoľných sľubov 11. novem-
bra 1978 som cestoval do Čenstocho-
vej, kde bolo dohodnuté moje tajné
svätenie na kňaza. Svätil ma čensto-
chovský biskup Štefan Farela.

Hneď potom som pracoval ako staveb-
ný inžinier na dvoch miestach. Najskôr
ako stavebný dozor, potom som pre-
šiel do Štátneho oblastného archívu
Ministerstva vnútra, kde potrebovali
stavebného inžiniera pri oprave kaš-

tieľa v Plaveckom Podhradí. Rekon-
štrukcia bola rozsiahla, zahŕňala aj
riešenie statiky a striech a trvala 10
rokov. Okrem toho som u nich praco-
val aj ako archivár. Mám na toto obdo-
bie pekné spomienky. Kaštieľ mal ve-
žu so 4 vežičkami, kde mi domáci
tesári urobili z kmeňov stromov po-
sedenie. Tu som prijímal návštevy,
modlil sa a slúžil tajne sv. omše. Po pá-
de komunizmu som prezradil riaditeľo-
vi archívu, že som tajne vysvätený kňaz
a on mi s úsmevom povedal: „

Prácu na
kaštieli som striedal s podomovým
apoštolátom, samozrejme išlo tiež
o tajné stretávanie sa po bytoch alebo
na tzv. turistických a relaxačných po-
bytoch v prírode po Slovensku.

Začal som u kapucínov v Bratislave na
Župnom námestí. Ďalší kláštor sme
mali v Pezinku – vtedy to bol Charitný
dom. Začiatkom roka 1990 sme mali
prvú Provinciálnu kapitulu, na ktorej
bol páter Šebastián Jaďuď zvolený za
provinciála a ja za jeho vikára. Páter
Šebastián ma zároveň poveril službou
gvardiána bratislavského kláštora. Na
ďalších voľbách ma znovu zvolili za
vikára, opäť aj do služby gvardiána
kláštora, obe činnosti som vykonával
až do roku 1997. V tejto službe som
provinciálovi pomáhal s duchovnou
formáciou bratov po celom Slovensku
a zároveň robil administratívu, pracov-
ne komunikoval a robil potrebné doho-
dy s úradmi. Každý rok sme mali okolo
10 nových povolaní do našej rehole
a tiež sme zriaďovali ďalšie kláštory
a miestne spoločenstvá na Slovensku.
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Bolo to už počas druhého roku môjho
kňazstva. Takmer všetci boli solitári –
jednotlivci, medzi nimi niektorí z obdo-
bia pred zrušením reholí a mali sľuby
už 50 rokov a patrili k nášmu alebo
k pezinskému kláštoru. Boli však aj
nové povolania. V roku 1990 bolo
v Bratislave 45 členov, v Holíči 10,
v Skalici 8, Pezinok mal 37 terciárov.
Ešte boli 3 povolania v Lendaku,
a  zopár po jednom roztrúsení po
Slovensku. Približne 115 terciárov. Pá-
ter Šebastián vybral z konštitúcii 3. rá-
du jeden odsek, ktorý hovoril o bratoch
a sestrách solitároch, takže to bolo
v zhode s pravidlami 3. rádu. Tí čo pa-
trili do spoločenstva mali svojho pred-
staveného - vedúceho kňaza kapucí-
na. Všetci terciári solitári boli
podriadení provinciálovi, alebo kňazo-
vi, ktorého im určil. Mne páter Šebas-
tián zveril všetkých. Staral som sa
o  nich na celom Slovensku, najmä
v Bratislave a Pezinku.

V roku 1978 pápež Pavol VI. podpísal
novú regulu OFS. Neskôr, po roku
1990, boli schválené aj Konštitúcie
(pravidlá ako má žiť 3. rád). Vtedy
k nám prišiel kapucín, páter Ben z Rí-
ma, ktorý mal na starosti terciárov a in-
formoval nás o obnove života podľa
novoschválenej Regule a Konštitúcií.
Uskutočnilo sa veľké stretnutie ter-
ciárov, ktorí prijali zmenu, ale našli sa
aj takí, pre ktorých bolo ťažšie prijať
novú štruktúru a priali si, aby ich naďa-
lej viedol kňaz, kapucín. Naši pred-
stavení písali list do Ríma a cez Kon-
gregáciu pre rehoľné povolania prišla
odpoveď z Vatikánu, že tí čo skladali
sľuby ako solitári, môžu pokračovať
ako predtým. Kapucíni sa aj naďalej
mali o nich starať. V súčasnosti je ta-
kýchto terciárov, solitárov 15 a ich
predstaveným som doteraz ja.

Stretávali sme sa po bytoch, najmenej
raz do mesiaca. Aby sme nevzbudzo-
vali pozornosť, ale aj z priestorových
dôvodov, nikdy nás nebývalo viac ako
10 až 12. Základ tvorila svätá omša,
prednáška na vybranú duchovnú
a františkánsku tému, alebo sme pre-
berali Konštitúcie a Regulu. Potom bý-
valo malé agapé, priateľské posedenia,
na ktorých sme sa zdieľali, rozprávali
medzi sebou, môžem povedať

. Stretávali sme sa aj na cha-P. Šebastián Jaďuď OFMCap.



FRANTIŠKÁNSKA rodina

19

tách, boli to akože zimné a letné turis-
tické pobyty so všetkým. Takže sme
v zime lyžovali, v lete chodili na túry po
horách a popritom sme na chate mali
tajné sväté omše, duchovné cvičenia,
či obnovy, ak sme išli na viac dní, na-
príklad na týždeň.

Môžem povedať, že každého z nás po
celý čas viedlo skutočné duchovné
nadšenie byť členom františkánskej
rodiny. To bol náš život, naša radosť
a my sme si to možno ani neuvedomo-
vali. A rozdiel bol aj v tom, že je iné keď
sa stretávajú bratia a sestry v určitom
pevnom čase, pomodlia sa, preberú čo
majú a tým si splnia svoju povinnosť.
Po stretnutí sa rozídu a každý si žije
svoj život a vidia sa väčšinou zasa
v stanovený termín. Iné to bolo, keď
sme sa nevedeli dočkať stretnutia,
jedného s druhým, všetci sme sa osob-
ne poznali, prežívali sme úžasnú ra-
dosť a charizma svätého Chudáčika
z Assisi nami silno „lomcovala“. Všet-
ko to vlastne bol dar z neba, inak sa to
nedá povedať, pretože sme si túto
rodinnú atmosféru plnú lásky a záuj-
mu o seba vedome, ani svojimi silami
nevytvárali. Nenahraditeľnými boli na-
ši duchovní otcovia, skutoční nasledov-
níci sv. Františka. Boli to otcovia, ktorí
prežili ťažké väzenie, úžasní kapucíni.
Každý z nich bol dobrák, nikto ani raz
nereptal na väzenie, nikoho neodsu-
dzovali, za svojich mučiteľov a väznite-
ľov sa modlili. Mnohokrát spomínali
ako sa ten-ktorý obrátil a prišiel sa

ospravedlniť. Bohovedu, živého Krista,
modlitbu a kontempláciu mali v srdci,
pričom modlitbu kládli na prvé miesto.
Boli to naše vzory, vyžarovala z nich
svätosť, nikomu sa nenatískali, druhé-
ho prijímali s osobnou láskou, takže sa
každý cítil byť prijatý a milovaný. Mali
úžasné dary a svojím postojom nám
prinášali povzbudenie, ako ďalej žiť.

Bolo to obdobie, keď sme žili podomo-
vý apoštolát. Až neskôr som si uvedo-
mil, že sme vlastne žili novú evanjeli-
záciu, ktorú od roku 2000 uvádzal do
života pápež Ján Pavol II. a neskôr aj
pápež Benedikt XVI. Tak ako povedal
aj súčasný pápež František, ...

. My, rehoľní kňazi sme za
totality inú možnosť ani nemali. Naj-
bežnejší spôsob života kňazov vtedy
pozostával v pôsobení na fare a službe
farníkom, ale my, tajne vysvätení, sme
robili novú evanjelizáciu ako podomo-
vý apoštolát. Toto pôsobenie medzi
ľuďmi som mal veľmi rád, preto mi te-
rajšie ľudové misie, ktoré vykonávam,
doteraz zostali srdcu blízke. Aj keď mi
bolo veľmi ľúto, že som vtedy nemohol
verejne vysluhovať sväté omše - iba
tak, že som tajne miništroval a prijímal
pod obojím spôsobom.
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Modlitbu kladiem, rovnako ako moji
duchovní otcovia kapucíni, na prvé
miesto vo svojom živote. Čas na vojen-
čine som často využíval na modlitbu.
Našiel som si miesto osamote, nieke-
dy na konároch stromu, inokedy v lese,
alebo vo vysokej tráve na lúke. Dodnes
si nesiem v srdci aj smutnú spomien-
ku na opustené dediny na Sudetoch,
na malé zbúrané kostoly, z ktorých zo-
stali iba zarastené ruiny, na kameň
z obetného stola, bez stopy po krásnej
výzdobe oltára... Často som sa sem
chodil modliť, cítil som Božiu prítom-
nosť, tu som zažíval úžasné kontem-
plácie... Modlitba bola a je stálou
súčasťou môjho života. Vďaka nej som
nohami na zemi a srdcom v nebi.

Nikdy som nemal žiadnu predstavu,
ani plán, v čom by som mal rásť. Vždy
som mal dobrého duchovného otca,
na ktorého som sa mohol spoľahnúť
a to ma držalo, formovalo i viedlo. Keď
páter Šebastián zomrel, prežíval som
ťažšie obdobie. Neskôr som si uvedo-
mil, že najskôr ma formovali rodičia,
ktorí boli neuveriteľne dobrí. Potom
prišli prví duchovní otcovia a napokon
páter Šebastián. Žil som z poznania,
že nás spája vzájomná láska, že ma
má rád, povzbudzuje ma, že je so
mnou spokojný, dôveruje mi a ukazu-
je cestu. Pred večnými sľubmi, ešte po-
čas komunizmu, som bol v byte pátra
Šebastiána. Stál som v malej kuchyn-

ke pred obrázkom Panny Márie Čen-
stochovskej, ktorý sme si doniesli pri
jednej z návštev Poľska a pripravoval
som sa na večné sľuby. Skutočne som
chcel celý patriť Bohu a tam som si
uvedomil aký som a či to vôbec doká-
žem. Cítil a poznal som srdcom, že ma
Panna Mária ubezpečuje, že mi pomô-
že a zostal som veľmi šťastný. Práve
mi klopali na dvere, či sa niečo ne-
stalo. Myslel som si, že všetko trvalo 3
minúty, v skutočnosti som tam bol tak-
mer 20 minút. Vyšiel som pevne roz-
hodnutý večné sľuby zložiť. Bohu za-
svätený život rehoľníka a kňaza je
vlastne o Láske. A ja som sa jej celý
oddal, vydal som sa napospas v tom
najlepšom slova význame, ako keď sa
manželia majú radi a sú jedno. A to je
môj život, môj cieľ, moje krédo.

Vnímam ju ako Božie dopustenie. Po-
kiaľ ide o zatvorené kostoly a nemož-
nosť žiť sviatostný život naplno, je to
voči nám veriacim nespravodlivé, pre-
tože ako vieme, ľudia sa môžu stretá-
vať v supermarketoch, obchodoch, či
inde, ale nám je to znemožnené, aj pri
dodržaní požadovaných hygienických
predpisov. Nie som však zástancom
útokov na vládu, treba to prijať ako
účasť na Kristovom kríži. Pán Ježiš nás
povzbudzuje, ...

Zároveň toto navštívenie je aj príleži-
tosťou uvedomiť si, ako veríme, či vô-
bec veríme, či milujeme a dokážeme
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byť aj v takejto situácii duchovne ra-
dostní. Sú to vlastne veľké osobné du-
chovné cvičenia pre každého z nás.

Toto dopustenie je zároveň aj príleži-
tosť na šírenie evanjelia. Môže byť pre
nás všetkých, ktorí sme volaní sv. Fran-
tiškom k hlbšiemu prežívaniu svojej
viery, budíkom, aby sme svoje povola-
nie žili skutočne naplno v rodinách,
v práci, kdekoľvek práve sme. Ďalej by
som spomenul pozdrav svätého Fran-
tiška: ..., aby
sme dobro nešírili iba slovami. Keď raz
chodili bratia s Františkom, vraveli mu:
„ “
A František im odpovedal: „...

“ čiže tým, že tam boli, a to čo
vyžarovali, vlastne ohlasovali. Ešte ďal-
šia skutočnosť, František už iba chválil
Boha, ďakoval Bohu za všetko, to bol
jeho život a to znamenalo duchovnú
zrelosť. Vždy sa pýtal:

a tie prvé
týždne v začiatkoch boli také, že mával
kruhy pod očami, bol nevyspatý, tak
vrúcne hľadajúci... Až nakoniec našiel
čo hľadal a sám o sebe hovorí: ...

, “
alebo: „...

“ Toto by sme si mali
vpísať do srdca, pretože z toho vznikol
náš prvý, druhý, aj tretí rád. Treba si
uvedomiť, že jedno je pobožnosť,
v dobrom slova zmysle, to, že sa stret-
neme na svätej omši, kde je každý vidi-
teľný. Vypočujeme si, prípadne si o tom
pohovoríme, čo je tiež isto dobré a po-
tom si žijeme svoj život. Františkánske

spoločenstvá sú však aj o niečom
inom. Tretí rád je ďaleko viac ako len
„modlitbové spoločenstvo“, alebo
„vzdelávací krúžok“, hoci aj to tam pa-
trí. Je v prvom rade o láske a vzťahoch,
ako ich žili prví františkáni. Láska sa
však nedá nanútiť. Ak sa o nás nebu-
de hovoriť ...
budú mať naše stretnutia neosobnú
formu a nebudú prinášať očakávané
ovocie. Za toto sa musíme veľa modliť
a znovu nájsť prvotné nadšenie a za-
páliť ohníček lásky, ktorý potom pri-
tiahne aj iných.

sr. Mária Marcela
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Bl. Ladislav BatthyányStrattmann (18701931)

V priebehu storočí môžeme v cirkvi nájsť mnoho príkladov blahoslavených a svätých,
ktorých život je pre nás svedectvom toho, že kresťanský apoštolát je možný
v  každodennom prostredí všedného života. Jedným z nich bol aj člen Tretieho rádu
svätého Františka, blahoslavený Ladislav Batthyány-Strattmann, ktorého deväťdesiate
výročie narodenia pre nebo si pripomíname tento rok. Lekár, jeden z hrdinov
dnešných čias, ktorý sa snaži l l iečiť rovnako pacientove telo i dušu.

Narodi l sa 28. októbra 1 870 v maďar-
skom mestečku Dunaki l i ti ako v poradí
šieste dieťa. Rod Batthyány patri l k jed-
ným z najbohatších, s koreňmi siahajú-
cimi do dávnej histórie. Jeho otec bol žu-
panom a poslancom Uhorského snemu,
avšak neskôr rodinu opusti l a konverto-
val na protestantizmus, aby sa mohol
znova oženiť. Keďže manželstvo jeho
rodičov nebolo šťastné, malý Laci, ako
ho doma všetci volal i , veľmi pri l ipol
k  svojej matke. Tá bola veľmi nábožná
a podari lo sa jej vštepiť do jeho vnútra
lásku k Bohu i k blížnemu. Avšak keď
mal Ladislav len dvanásť rokov, matka
po ťažkej chorobe zomrela. Táto strata
sa stala pre neho veľkou ranou, ktorá ho
navždy poznači la. Stal sa bezradným

svedkom jej agónie a vtedy sa v ňom
po prvýkrát zrodi la myšl ienka stať sa
lekárom.  

Keď sa Ladislav pripravoval na vysoko-
školské štúdium, otec chcel, aby získal
vzdelanie, ktoré by mu pomohlo pri
spravovaní veľkého majetku. Preto sa
dal po maturite zapísať na ekonomickú
univerzitu vo Viedni. Tu sa venoval aj
štúdiu l i teratúry, hudby, fi lozofie a astro-
nómie. Školu však predčasne opusti l
a  narukoval do armády ako husársky
dobrovoľník. Ani tu dlho nevydržal. Po
odchode z vojenskej služby sa začal
znovu vzdelávať. Na Viedenskej univer-
zite získal po úspešnom štúdiu doktorát
z chémie. Počas tohto pomerne zmäte-

V kruhu svojej rodiny
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ného obdobia, kedy sa nevedel rozhod-
núť čomu by sa mal venovať, sa ako dô-
sledok krátkeho ľúbostného romániku
narodi la jedna nemanželská dcéra, za
ktorú však niesol po celý život zodpo-
vednosť. Vo veku 25 rokov nastala
v  jeho živote zmena. Túžba stať sa leká-
rom nakoniec zvíťazi la a v roku 1 896 sa
stal poslucháčom medicíny. V roku 1 897
zomrel aj jeho otec a Ladislav zdedi l veľ-
ký majetok. O rok neskôr 1 0. novembra
1 898 sa po trojmesačnej známosti ože-
ni l s grófkou Máriou Teréziou Coretho-
vou, ktorá pochádzala z Južného Tirol-
ska. V roku 1 900 Ladislav promoval vo
Viedni na doktora medicíny.

Jeho manželka, ktorú láskyplne nazýval
Misl , mu zo začiatku pomáhala ako asis-
tentka a neskôr aj ona získala lekársky
diplom. Usídl i l i sa na zámku v Kittsee.
Mária bola veľmi nábožne založená a  ich
manželstvo bolo šťastné, vždy verne
stála po manželovom boku. Vzájomne
sa dopĺňal i a spoločne vychovali jede-
násť z trinástich detí. Rodina napriek

svojmu postaveniu viedla pomerne
jednoduchý život a snaži l i sa tak viesť aj
svoje deti . Všetko, čo sa týkalo rodiny,
sa preberalo na zvyčajných prechádz-
kach vo veľkej zámockej sále, kde spo-
ločne hovori l i o výchove detí, aby z  nich
vyrástl i skromní a obetaví ľudia. Postup-
ne sa aj v Ladislavovi opätovne prebu-
di la veľká láska k Bohu, ktorý sa stal
centrom všetkého diania. Celá rodina sa
denne zúčastňovala svätej omše. Po nej
Ladislav vyučoval deti katechizmus
a  každému z nich zvykol pridel iť aj kon-
krétny skutok milosrdenstva.   Po večeri
sa stretával i k spoločnej modlitbe ružen-
ca. Ako hovori l : „moje deti a moji chorí
sú moje pokłady” .

Mladý lekár sa držal hesla: „Budúcnosť
závisí od vycvičenia vlastného talen-
tu a  od využitia vlastného času.“ Svo-
j ich pacientov nielen l ieči l , ale rozdával
im aj jedlo a ošatenie, niektorých podpo-
roval finančne. Bohatstvo a rodinný
majetok považoval len za pôžičku od
Boha a  vďaka nemu mohol pomáhať tým,
ktorí to potrebovali . Pre svoj postoj si vy-
slúži l prezývku „lekár chudobných” .
Pacientom, ktorí nemali za ošetrenie čím
zaplatiť, pokorne odpovedal: „Pomodli-
te sa za mňa jeden Otčenáš.“

László Batthyány bol všestranným člove-
kom, okruh jeho záujmov bol mimoriadne
široký: hudba, jazyky, l i teratúra, astronó-
mia, chémia, farmácia, hutníctvo, foto-
grafia. Zaujímal sa takmer o všetky od-
vetvia techniky. Vo svojom laboratóriu
vyrábal farmaceutiká, ale aj ústne vody,
dezodoranty, kolínske vody a všetko
možné od krému na topánky až po
zubné pasty. Vážne sa zaujímal aj
o  astronómiu, okrem ďalekohľadu mal
na svojom zámku nainštalovaný aj spek-
troskop. Vynikajúco hral na klavíri . Bol

So svojou milovanou manželkou Misl
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medzi prvými ľuďmi ktorí si kúpi l i auto,
nauči l sa ho šoférovať a šoférovať uči l
aj druhých ľudí. Zaujímal sa však aj
o  prírodné vedy, poznal latinské názvy
mnohých rastlín a motýľov.

Tento vzdelaný muž bol navyše polyglot,
ovládal viacero jazykov. Hovori l maďar-
sky, nemecky, francúzsky, angl icky
a  tal iansky. Nauči l sa tiež po slovensky
a chorvátsky, aby rozumel svoj im pa-
cientom. Ako vzdelanec ovládal aj
gréčtinu a latinčinu.

Do jeho ambulancie prichádzalo stále
čoraz viac pacientov. Preto v roku 1 902
nechal postaviť na svojom súkromnom
pozemku vedľa kostola v Kittsee nemoc-
nicu s kapacitou tridsiatich lôžok. Neskôr
k nej pribudla aj materská škôlka, na kto-
rú sám dohliadal. Nemocnica bola po-
žehnaním pre široké okolie, denne ju
navštevovali pacienti z Rakúska, Brati-
slavy, ale i zo Šoproňu, či Budapešti .
Železnice dokonca museli zriadiť špe-
ciálny vlak, ktorý dostal prezývku „ne-
mocničný“ .  

Ladislav sa v rámci chirurgie venoval aj
pôrodníctvu. Počas svojej praxe zachráni l
život mnohým matkám a novorodencom.
Nikdy však neporuši l lekársku etiku, ani
etiku veriaceho človeka. Podporoval výs-
kum a vývoj vakcíny proti TBC.

Vyčerpávajúca práca prinúti la Dr. Ladi-
slava Batthyányho, aby zanechal vše-
obecnú chirurgiu a zvol i l si špecial izá-
ciu, očné lekárstvo. Svojej sestre Alžbete
to zdôvodni l takto: „Oko je zrkadlom
duše - a keď sa mi s Božou pomocou
podarí niekomu navrátiť zrak, tak po-
tom má zvyčajne vplyv aj na jeho du-
šu. Pretože tí, ktorí boli slepí a znovu
vidia, sú takí vďační.“

Jeho zásluhou očná chirurgia veľmi po-
kroči la, prevádzal mnohé komplikované
zákroky. Počas svojho života vykonal
pribl ižne 20 000 operácií očí. Okrem fy-
zického zdravia svoj ich pacientov sa
však staral aj o ich zdravie duchovné.
Pred každou operáciou prosi l Boha 
o  požehnanie. Bol presvedčený, že on
sám je len nástrojom v Božích rukách

Ladislav Batthyány-Strattmann bol "lekárom medzi kniežatami a kniežaťom medzi lekármi".
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a  samotné l iečenie je tiež Božím darom.  

Napriek pracovnej zaneprázdnenosti ,
rodina bola pre Ladislava vždy na prvom
mieste. Deťom sa mohol venovať zväč-
ša až večer. Hral im na rôznych hudob-
ných nástrojoch, vedel pre ne upiecť
chutnú tortu, pripravoval im zmrzl inu, či
pral inky. Dcéra Li l i si spomína na milo-
vaného otca takto: „Vždy si našiel čas
pre nás. Aj keď bol veľmi unavený,
predsa sa s nami deň čo deň pohral.
My deti sme ani nevedeli, aké sme
bohaté. Vždy sme mali všetko potreb-
né, ale mrhanie peniazmi a prepych
bol u nás zakázaný.”

Po vypuknutí prvej svetovej vojny sa stal
tešiteľom trpiacich a opustených. „Dok-
tor - knieža”, ako ho nazývali , sa staral
aj o zranených vojakov. „Chorý človek
ma učí stále viac milovať Boha. A ja
milujem Boha v ňom. Chorý človek
pomáha viac mne než ja jemu. Modlí
sa za mňa a zahŕňa mňa i moju rodi-

nu milosťami... Ako často mi chorí po-
vedali: ,Nech vám to Boh odplatí; na
zemi i v nebi!‘ A mnohé z týchto žela-
ní dobra Boh vypočul a vypočuje.“  

Spoznal život svätej Alžbety Durínskej,
ktorá sa stala pre neho životným príkla-
dom. Na sviatok sv. Františka, 4.1 0.1 91 6,
vstúpi l spolu so svojou manželkou a ich
1 6-ročným synom, v kaplnke sv. Jána
Evanjel istu vo františkánskom kostole
v  Bratislave, do Tretieho rádu svätého
Františka. Horl ivo si cti l sv. Jozefa a tak
pri jal rehoľné meno Jozef.   Ladislav bol
veľkým ctiteľom Eucharistie a bol šťast-
ný, keď mohol miništrovať kňazovi, len
aby bol k nej čo najbl ižšie. Ako horl iví
terciári sa spolu s manželkou denne
modli l i Malé hodinky k Panne Mári i .
Pravidelne sa zúčastňovali mariánskych
pútí vo františkánskom kostole v Báči,
kde pred milostivým obrazom Panny
Márie tiež často miništroval.

V roku 1 920, po smrti svojho strýka,

V biede vojnových rokov ošetri l na vlastné náklady stovky vojakov, od štátu nepri jal ani cent.
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zdedi l ti tu l vojvoda a meno Strattmann.
Vtedy sa aj so svojou rodinou presťaho-
val do kaštieľa v Körmend v Maďarsku,
kde z  jedného krídla zámku zriadi l očnú
kl iniku. O rok neskôr rodinu zasiahla hl-
boká rana. Ako lekár a otec sa musel
bezmocne pozerať, ako jeho najstarší
syn Ödön v nevýslovných bolestiach
náhle zomiera na nepriechodnosť čriev.
Vtedy Ladislav pochopi l , že utrpenie nás
môže priviesť ešte bl ižšie k Bohu a pri jal
to s dôverou, čo spôsobi lo takpovediac
jeho druhé obrátenie. Hymnus na lásku
z 1 3. kapitoly Prvého l istu Korinťanom
sa stal smernicou a najvyšším ideálom
života oboch manželov. Stači l jediný po-
hľad na Misl a pošepnuté „čarovné
slovíčko“: „List Korinťanom. A potom
vedela ona i ja, čo treba robiť. “

V roku 1 929 spozoroval na sebe prvé
príznaky vážnej choroby. Diagnostikova-
l i mu nádor na močovom mechúre a bol
pri jatý do sanatória vo Viedni. Ako lekár
veľmi dobre vedel, čo ho čaká, mala to
byť najväčšia skúška v jeho živote. Zo
sanatória napísal svojej dcére Li ly na-
sledujúce slová: “Neviem, ako dlho ma
dobrý Pán nechá trpieť. Dal mi v živo-
te toľko radosti, a teraz vo veku šesť-

desiat rokov musím prijať ťažké chví-
le s vďačnosťou.”

Napriek zlému zdravotnému stavu veľ-
mi túži l navštíviť Assisi , ale dobrý priateľ
ho od náročnej cesty odhovori l . Podro-
bi l sa operáci i , no zákrok prišiel príl iš
neskoro, a tak sa začala jeho 14 mesač-
ná krížová cesta. Svoje utrpenie spájal
s Kristom a obetoval ho „za moju ženu,
za všetky moje deti, aby sa všetci,
všetci stali svätými, a za chorých.“

V liste švagrinej krátko pred smrťou napí-
sal slová, ktoré by mohli byť nazvané aj
jeho duchovným testamentom: „Nikdy
nedajme chorým pocítiť, že máme
málo času, že nás čakajú povinnos-
ti... Každý pohyb pri chorom nech je
šetrný, pokojný a vyrovnaný. Nikdy
nebuďme netrpezliví, nikdy sa nenáh-
lime, akoby sme chceli prácu čím skôr
skončiť. Nikdy nebuďme prchkí, ani
hluční.”

Zomrel 22. januára 1 931 . Svoju dušu
odovzdal Pánovi v kruhu svojej rodiny,
milovanej manželky Misl a detí. Deň
predtým prosi l svoj ich drahých: „Vynes-
te ma von, aby som mohol zakričať
do sveta, aký dobrý je milý Pán Boh.“  

Aj na lôžku rieši l nal iehavé záležitosti , pri jímal chudobných, viedol rozhovory a radi l lekárom.
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Pochovaný je v Rakúsku v meste Güs-
sing v rodinnej krypte, ktorá sa nachá-
dza v kláštore františkánov. Proces jeho
blahorečenia sa začal v roku 1 944, ale
onedlho bol prerušený. László István,
prvý biskup diecézy Kismarton, obnovi l
proces blahorečenia v roku 1 982. Svätý
Otec Ján Pavol I I . ho dňa 23. marca
2003 blahoreči l . Cirkevnú spomienku má
22. januára.

V erbe rodiny Batthyány je zobrazený
starodávny symbol Krista - pel ikána,
ktorý vlastnou krvou živí svoje potom-
stvo. Ladislavov život bol jasným roz-
hodnutím pre tento ideál nezištnej lásky.

Zo spisu blahoslaveného Ladislava svo-
j im pacientom:

Chceš spoznať prostriedok, s  ktoré-
ho pomocou môžeš u  dobrého Boha
dosiahnuť všetko? Týmto prostried-
kom je modlitba. Modlitbou získavaš
účasť na Božej moci… Ak si sa už dáv-
no dobre nemodlil , začni teraz! Mod-
litba je dôležitá zvlášť v  čase poku-
šenia. Kto v  boji nepoužíva svoje
zbrane, bude porazený. V  duchovnom

boji je ale modlitba našou najlepšou
zbraňou, ktorá nás nikdy nezradí. Mod-
li sa ráno, keď vstaneš. Popri starost-
l ivosti o telo je dôležité, aby si neza-
búdal aj na Stvoriteľa a Otca. Potre-
buješ predsa každý deň jeho požeh-
nanie. Rovnako dôležitá je večerná
modlitba. Poďakuj Bohu za všetko,
čo si dostal, a vzbuď si vo svojom du-
chu hlbokú ľútosť. Modlitba priťahu-
je ako magnet otcovské požehnanie
Boha na teba a na všetkých trpiacich
ľudí.

pripravi la Anežka Martina Zonnenscheinová
s použitím rôznych zdrojov informácií:  
- Jakub R. Patay, OFMCap.: Prednáška pre
bratstvo OFS, 8. októbra 2011 v Güssingu
- http://www.ousa.eu/_img/Documents/Na-
sa_Nemocnica/1 -201 8m.pdf - J.Péterová
OFS:Františkánska rodina 3/2003
- https://www.vatican.va/news_services/l i tur-
gy/saints/ - breviar.sk
-https://sites.google.com/site/lorincisandor/

home/idosek-akademiaja/batthany

https://www.nevpont.hu/palyakep/batthyany

https://www.batthyany.at/the-blessed-ladislaus/

https://www.martinus.hu

Nemocnica v Kittsee mohla konkurovať ktorejkoľvek kl inike v hlavnom meste:
nemocnica mala elektrické osvetlenie, telefón, röntgen, pitevňu a lekársky byt i stálu
ošetrovateľskú službu. Pre zamestnancov nemocnice zaviedol dôchodkové poistenie.



1/2021

28

Pandémia ochorenia COVID-1 9 a s ňou spojené obmedzenia spôsobi l i v našich
životoch veľa bolesti a materiálneho i duchovného strádania. Mnohé naše spolusestry
a spolubratia prežívajú dlhé mesiace v izolácií a u niektorých sa prejavuje pocit
beznádeje a frustrácie. Ťažkosti a zmeny, ktoré v súčasnosti prežívame, majú aj
svoju pozitívnu stránku a môžu byť zdrojom vzájomného povzbudenia. Oslovi l i sme
preto členov františkánskych spoločenstiev s nasledujúcimi otázkami:

1 Má pandémia a s ňou spojené obmedzenia aj pozitívny vplyv na tvoj život?

2. Čo je pre teba silným povzbudením v týchto ťažkých časoch?

Na otázky odpovedala školská sestra sv. Františka, bratia prvých františkánskych
rádov a dve svetské františkánky.

1. V prvom rade som sa uistila, že

som si nezmýlila svoje povolanie:

pochopila som, že v klauzúre by

som neprežila ! Nepopieram, že

obmedzenia, ktoré s ňou prišli, sú

aj pre mňa náročné. Chýba mi

služba, ktorej som sa venovala

a  z  ktorej som mala veľkú radosť

(pastorácia mladých). Obmedze-

nie osobných stretnutí, čas karan-

tény, keďsom sama bola pozitív-

na na covid-19, zastavenie

všetkých pastoračných aktivít s mladými… to mi vyprázdnilo dni.

Zdalo sa mi, že mám veľa času, bezbrehý tok voľna… ale časom

som zistila, že to nie je  až taká veľká výhra. Zdalo sa mi, že toho

stíham veľmi málo. Znie to paradoxne, ale večer čo večer som do-

chádzala k “výpočtom”, že veľa vecínestíham. To bol smutný ale

uzdravujúci objav, keďsom si povedala to staré-múdre “zachovaj

poriadok a poriadok zachová teba”. Usilujem sa zachovať si určitý

ustálený poriadok dňa.

sr. Caritas Kováčová OSF

FR ANKETA
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Ale to, čo mi najviac chýbalo, bola služba. Túžba ísť pomôcť mi dlho

znela v srdci. A keďsom už videla cestu uskutočnenia tohto sna, za-

skočil ma pozitívny výsledok testu na covid-19. Po ukončeníkaran-

tény som už  neváhala. Prihlásila som sa ako dobrovoľníčka do Fa-

kultnej nemocnice v  Nitre, kde ma priradili do očkovacieho centra.

Chodím tam už druhý mesiac a každý deň sa tam teším. Stretávam

rôznych ľudía snažím sa prispieť k tomu, aby ten deň, v ktorý prídu

na očkovanie, bol pre nich pekným dňom. Mám z toho radosť.

2. Presvedčenie, že “ťažkosť času” nič nemenína realite toho, že

som v  dobrých rukách.

1. Môj život nabral v tomto období
rozhodne iné obrátky. Predtým bol
silno nasmerovaný na výsledky. Pan-
démia zrelativizovala mnohé moje
starosti. Takže som spomalil a na-
šiel čas na iné veci, ktoré som pred-
tým vnímal ako luxus a odkladal.
Pandemické  obmedzenia mi teda
priniesli také veci ako stíšenie, ruč-
ná práca, modlitbu bez náhlenia, štú-

dium. Chaos, ktorý ovládol média, ma zasa priviedol k tomu, že som
výrazne obmedzil svoje zdroje informáciía snažil sa o napojenie na
iné slová. Súhlasím tiež s tými, čo tvrdia, že toto obdobie nám v kláš-
toroch, cez obmedzenie pastorácie, pomohlo žiťviac pre svojich bratov
a rehoľné komunity.

2. Povzbudením je pre mňa vidieťa počuťbratov a sestry, ktorína-
priek ťažkostiam, niekedy napriek samote či dokonca stratám blízkych,
odovzdávajú svoj život s ešte väčšou jednoduchosťou a  dôverou do
Božích rúk a žijú svoje životy sústredenína vnútornú jednotu s Pánom
Bohom.

P.Tomáš Lesňák OFMConv.
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Frančeska Toporová OFS
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P. Norbert Pšenčík OFMCap.

P. Jozef Konc OFMCap.
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P. Róbert Chabada OFM

1. Áno. Začal som sa viac modliť. Umožnila
to zmena programu, keď neslúžime toľko
svätých omší ako predtým a ani nespove-
dáme. Takže toto je jedna z pozitívnych ve-
cí. Druhou je duchovné čítanie. Mám viac
času na čítanie duchovných kníh, z ktorých
si niektoré i písomne spracovávam. Možno
poslúžia na prípadné duchovné cvičenia, či
obnovy. A treťou je viac času na vzduchu –
t.j. prechádzka k miestnej rieke. Aj to je
spojené s už spomenutou zmenou prog-
ramu služieb v kostole.

2. Myslím si, že hlavne to, čo je vo mne – to, čo som počul od Ježiša, keď
som sedel alebo sedím pri jeho nohách. Teda to jeho myslenie, ktoré som
nahromadil počas predchádzajúcich rokov môjho života; jeho mys-
lenie, ktoré sa, vďaka milosti Ducha Svätého, stalo i mojím myslením.

P. Gabriel Prievalský OFM
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1. Majú obmedzenia pandémie pozitív-
ny vplyv na môj život?

Majú, aj keďnie všetky rovnako. Vonkaj-
šie zmeny sa dejú rýchlo a  sú zjavné, tie
vnútorné prichádzajú postupne a neba-
dane. Pracujem z  domu, kde trávim väč-
šinu času. To mi prináša viac ticha a sú-
stredenosti, pravidelnosťa pokoj.
Jasnejšie vnímam podnety z  vnútorné-
ho sveta a  viac rozumiem sama sebe.
Na pokojnej hladine je každý obraz zre-
teľnejší.

Vonkajšie obmedzenia náboženského života mi nijako nebránia očistiťa  pre-
hĺbiťvnútorný život s  Bohom, skôr naopak. Prijímaťna ruku je dôstojné
a  krásne. Je to vzácna chvíľa, keďsa môžem dotknúťPánovho tela a  žas-
núťnad jeho pokorou a  mocou – ako vstupuje do môjho života. Pomáha mi
to chcieť, aby som sa aj ľudídotýkala s  väčšou úctou a  láskou.

Už nemôžem byťosobne na sv. omši, ale viac si uvedomujem, že Boh je
stále so mnou, všade. Keďišli Židia do babylonského zajatia, Boh neostal
v  zničenom Jeruzalemskom chráme, ale išiel do zajatia spolu s  nimi a  tam
sa im prihováral cez prorokov. Keďnemôžem prijímaťPána v  Eucharistii,
môžem ho stretnúťv  Božom slove, v  Biblii. Tá je ako „prenosný svätostá-
nok“, lebo Boh je vo svojom slove naozaj prítomný.

Nemôžem ísťna adoráciu, ale môžem Boha o  to viac objavovaťa  obdivo-
vaťv  každom človeku, aj v  sebe. Už to nie je jeden deň v  týždni, jedna hodi-
na, ale spôsob života, ktorý pomaly všetko premieňa a spája.

Zatvorené obchodymi ukázali, ako málo stačík  spokojnému životu. To naj-
dôležitejšie sa kúpiťnedá a  to ostatné počká.

2. Čo je pre mňa silným povzbudením v týchto ťažkých časoch? Vedomie,
že Boh je s  nami a  neopúšťa nás – ako hovoríSväté písmo. Nijaká situácia
nás nemôže od neho odlúčiť. Bez ohľadu na to, či žijeme, alebo umierame,
stále je pri nás. Veľa síl mi preto dáva všetko to, v  čom vidím dobro a  krásu,
nádej, alebo v  čom nachádzam hodnotu a  zmysel. Vzťahy s  blízkymi ľuď-
mi aj práca. Pozorovaťživot v  prírode, ako sa tlačíkaždou škárou von, alebo

Lucia Hidveghyova OFS
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aj v  sebe, ako ustavične dýcham bez vlastného pričinenia. Životmá obrov-
skú silu. Keďvidím, ako statočne niekto znáša utrpenie, aj to mi dáva silu –
a  pohľad na kríž má potom ešte väčšízmysel. Ťažké časy nás nútia vydolo-
vaťzo seba to najlepšie a  objaviť, že aj keďsme slabí, kdesi na dne v  nás je
nesmierna Božia sila.

1. Myslím, že napriek všetkým negatívnym názo-

rom, ktoré prevládajú, možno vidieť v tejto si-

tuácii aj niečo pozitívne. Ľudia si začínajú uve-

domovať čoraz viac osobnú zodpovednosť za

vieru, zvlásť v rodinách je to otázka výchovy

k  viere a vo viere. Aj keďto nie je vždy ľahké,

rodičia v tomto obdobíveľmi šikovne organi-

zujú život viery v rodinách, niečo čomu sa hovo-

ríuž oddávna "domáca cirkev". V tomto duchu

si myslím, že táto pandémia prináša aj niečo

pozitívne. Vo všeobecnosti sa ľudia viac zamýš-

ľajú nad svojím životom, a prehodnocujú aj

svoje hodnoty - poniektorísi začínajú uvedomovať, že sú niektoré veci bez

ktorých sa vieme zaobísť a na druhej strane sú aj takí, ktorísa po mnohých

rokoch, paradoxne práve v tomto čase pandémie, vracajú k sviatostiam

a vyhľadávajú kňaza (na telefón), aby sa zmierili s Bohom a začali nový život.

2. Povzbudením pre mňa je blízkosť a srdečnosť ľudí, ktorínapriek svojim

stresom a ťažkostiam vedia myslieť aj na iných, a teda aj na nás bratov vo

farnosti, kde pôsobím. A potom všetky tie aktivity, ktoré sme nútenírobiť

online formou, ukazujú, že ľudia sú hladníaj po duchovnom pokrme nielen

po tom, čo sa dá kúpiť v obchode či objednať za peniažky :) a doviezť ku-

riérom. Prekvapili ma milo snúbenci (sú medzi nimi aj neveriaci), ktoríaj

keďmajú dišpenz od snúbeneckej prípravy, veľmi horlivo cez 9 stretnutí

(9 týždňov) sa s naším tímom pripravujú na sviatosť manželstva. Momen-

tálne prebieha už druhý kurz (8 párov).

Život je o vzťahoch, a teda tie vzťahy je potrebné neustále budovať, oži-

vovať, rôznou formou - a predovšetkým náš vzťah s Bohom, ktorý nad na-

mi bdie ako kedysi nad vyvoleným národom na púšti.

P. Jaroslav M. Cár OFMConv.

pripravi l Pavol Železník
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NÁVRAT MÁRNOTRATNÉHO MUŽA...



info Národnej rady OFS
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V roku 2020 vydalo známe kresťanské vydavateľstvo ZAEX opäť veľa výborných
knižných titulov. Medzi ne určite patrí KRÍŽOVÁ CESTA A KRISTOVO ZMŔTVYCH-
VSTANIE s pátrom Dolindom od poľskej autorky Batkiewicz-Brozek. Výnimočný a prvý
komplexný životopis písaný prostredníctvom rozhovoru: SLUŽOBNÍK BOHA A ĽUD-
STVA, Životopis Benedikta XVI., ktorý napísal taliansky teológ Elio Guerriero v tomto
roku, vydal aj Spolok svätého Vojtecha v Trnave.

s pátrom Dolindom
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Novéna odovzdanosti, Kto zomrie, uvidí, Ježišu, Ty sa postaraj, Ruženec
odovzdanosti s pátrom Dolindom, Krížová cesta a Kristovo zmŕtvychvstanie
s pátrom Dolindom. To sú tituly vydané na Slovensku, z nich posledné tri napísala
poľská autorka Batkiewicz-Brozek. Diela tohoto ťažko skúšaného a trpiaceho
kňaza si rýchlo našli cestu do sŕdc našich čitateľov. Každá je veľkým požehnaním
a posunom vo vnímaní Božích právd našej viery a príkladom života do krajnosti
oddaného Bohu. Prinášajú príbeh, ale aj hlboké poznanie augustiniánskeho

kňaza, brata terciára, ktorý nám na konci
svojho bolestného života zanechal 33
hrubých zväzkov. Z nich bolo vo svete
vydaných iba zopár. Dolindo Ruotolo,
dlhé roky prenasledovaný Cirkvou,
trestaný 16. rokov zákazom slúženia sv.
omše a kňazskej služby, skromný a pravý
chudobný, zažívajúci intímne prežívanie
s Kristom, ktorý často k nemu a s ním
hovorí, je ešte aj dnes spochybňovaný
a proces jeho tretej beatifikácie je opäť
pozastavený. Napriek tomu Pán neustále
cez neho uzdravuje mužov, ženy a deti...
Jeho hrobka v kostole San Giuseppe dei
Nudi v Neapole, ktorú som mala
možnosť v r. 2019 navštíviť, je neustále
vyhľadávaná a steny okolo nej i v krídle

kostola, sú pokryté početnými tabuľkami a odkazmi vďačných uzdravených
veriacich. Kniha nás pozýva k rozjímaniu, ku Krížovej ceste očami pátra Dolinda
a vovádza do Tajomstva Kristovej Veľkej Noci. Pozýva nás, aby sme sa nebáli
otvoriť oči, osmeliť sa, pozrieť na kríž a počkať na odpoveď od Boha. Určite bude
neštandardná...

Joanna Bątkiewicz-Brożek ZAEX (2020)
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555 strán (okrem poznámok, bibliografie a menného registra) je zaujímavým
a poučným čítaním najdôležitejších míľnikov jedného z najväčších teológov našich
čias. Príbeh skromného, trpezlivého a voči svojim odporcom pokorného obhajcu,
ktorý vnikal do Kristovho odkazu pre nás v dobe hlbokej sekularizácie a veľkých
afér pedofilných kňazov, aj finančných afér v samotnej pápežskej kúrii. Príbeh
v ktorom nechýba bolesť, sklamanie a opustenosť. Vždy verný Kristov učeník,
v túžbe po reformách, ako ich nastolil II. vatikánsky koncil, ak treba vystupuje
odvážne a robí všetko, aby sa postavil na stranu pravdy a tých, ktorým sa stala
krivda. Je neúnavným hľadačom spôsobov, ktoré zodpovedajú sile Ducha Svätého
a sú primerané dobe a situáciám.

Veľmi skoro si zamilujeme (ak sme tak ešte neurobili) náročnú a obetavú cestu
kňaza, učiteľa, biskupa, arcibiskupa, neskôr kardinála a prefekta kongregácie pre
náuku viery, významného spoluautora i presadzovateľa záverov II. vatikánskeho
koncilu, ktorého najväčšou túžbou bolo stráviť posledné roky života v samote,
štúdiom a odovzdávaním svojich objavov ľudstvu. Poslušne sa však skláňa a s
veľkým nasadením prijíma službu pápeža.

Okrem milovanej Božej Matky boli neustále s ním verní spoločníci, ako ich Benedikt
XVI. nazýva, svätí Augustín a Bonaventúra - učitelia jeho ducha, svätý Benedikt,
ktorého heslo „Nič nepostaviť pred Krista“ sa mu stávalo dôvernejším, a rovnako
svätý František, úbožiačik z Assisi, ktorý prvý vytušil, že svet je odrazom stvoriteľskej
Božej lásky, z ktorej pochádzame a ku ktorej kráčame...

Elio Guerriero

S predhovorom pápeža Františka

Spolok svätého Vojtecha (2020)
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